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ACTA  DE  LA  REUNIÓ  DEL  PLE  DEL 
CONSELL MUNICIPAL DE CULTURA EN 
LA LEGISLATURA 2015 – 2019

DATA: 28 de març de 2017

HORARI: de les 18:30 a les 19:30 hores

LLOC:  sala  de  plens  de  l'Ajuntament  de 
Castelló de la Plana

ASSISTENTS:  Verònica  Ruiz  Escrig, 
presidenta;  Víctor  Abad  Soliva;  Fátima 
Agut  Clausell;  Eloisa  Aldás Oliver;  Jesús 
Broch  Selfa;  Manuel  Canseco  Caballé; 
Vicente  Castell  Alonso;  Marco  Antonio 
Esteve  Cano;  Joaquín  Fabregat  Ripollés; 
Mª  Dolores  Falomir  Gómez;  Juan 
Francisco Fandos Griño; Encarna Gil Bort; 
Lluis Gimeno Betí; Miquel Gómez Garcés; 
Vicenta  Gustems  Queral;  Francesc 
Merchán  Segura;  Lorena  Montañés 
Anglés;  Xavier  Olivares  Martínez;  María 
del Carme Pinyana Garí; Remei Sánchez 
Belenguer;  Sergi  Selma  Castell;  Josep 
Joan  Sidro  Tirado;  Miguel  Tirado  Alegre; 
Francisco  Tirado  Estupiña;  Joan  Torrent 
Guillamón;  Antoni  Valesa  Monfort;  Antoni 
Vizcarro  Boix;  i  com  a  secretària:  Elena 
Sánchez Almela.

ORDRE DEL DIA:

1.- Lectura i, si escau, aprovació de l'acta 
de la sessió anterior.

2.- Informe de la presidenta.

3.- Donar compte reunions jurats.

4.- Precs i preguntes.

DESENVOLUPAMENT DE LA REUNIÓ:

1.-  Inicia  la  sessió  la  presidenta  del 
Consell  Municipal  de  Cultura,  Verònica 
Ruiz  Escrig.  La  secretària  pregunta  si 
s'aprova l'esborrany de l'acta de la sessió 
anterior enviat adjunt a la convocatòria de 
la  present,  i  aquest  és  aprovat  per  les 
persones assistents.

2.- Informe de la presidenta.

ACTA DE LA REUNIÓN DEL PLENO DEL 
CONSEJO MUNICIPAL DE CULTURA EN 
LA LEGISLATURA 2015 – 2019

FECHA: 28 de marzo de 2017

HORARIO: de las 18:30 a las 19:30 horas

LUGAR: sala de plenos del  Ayuntamiento 
de Castellón de la Plana

ASISTENTES:  Verònica  Ruiz  Escrig, 
presidenta; Víctor Abad Soliva; Fátima Agut 
Clausell;  Eloisa Aldás Oliver;  Jesús Broch 
Selfa;  Manuel  Canseco  Caballé;  Vicente 
Castell  Alonso;  Marco  Antonio  Esteve 
Cano;  Joaquín  Fabregat  Ripollés;  Mª 
Dolores  Falomir  Gómez;  Juan  Francisco 
Fandos  Griño;  Encarna  Gil  Bort;  Lluis 
Gimeno  Betí;  Miquel  Gómez  Garcés; 
Vicenta  Gustems  Queral;  Francesc 
Merchán Segura; Lorena Montañés Anglés; 
Xavier Olivares Martínez; María del Carme 
Pinyana Garí;  Remei  Sánchez Belenguer; 
Sergi  Selma  Castell;  Josep  Joan  Sidro 
Tirado;  Miguel  Tirado  Alegre;  Francisco 
Tirado  Estupiña;  Joan  Torrent  Guillamón; 
Antoni  Valesa  Monfort;  Antoni  Vizcarro 
Boix;  y  como  secretaria:  Elena  Sánchez 
Almela.

ORDEN DEL DÍA:

1.-  Lectura  y,  en su caso,  aprobación del 
acta de la sesión anterior.

2.- Informe de la presidenta.

3.- Dar cuenta reuniones jurados.

4.- Ruegos y preguntas.

DESARROLLO DE LA REUNIÓN:

1.-  Inicia  la  sesión  la  presidenta  del 
Consejo  Municipal  de  Cultura,  Verònica 
Ruiz  Escrig.  La  secretaria  pregunta  si  se 
aprueba el  borrador del acta de la sesión 
anterior enviado adjunto a la convocatoria 
de la presente, y el mismo es aprobado por 
las personas asistentes.

2.- Informe de la presidenta.



La  presidenta  informa  dels  assumptes 
següents:

- La pròxima finalització de la primera fase 
de  la  vila  romana  de  Vinamargo  i  la 
preparació de la segona fase.

-  El  termini  de  la  intervenció  al  Castell 
Vell.

- Treballs que s'estan duent a terme sobre 
el pla de museïtzació de la ciutat i sobre el 
refugi de la plaça Tetuan i la seua obertura 
al públic.

-  Tasques  d'adequació  del  Centre  La 
Marina del Grau, la finalització de la qual 
està prevista per al mes de setembre.

- Celebració de les “Jornades de Memòria 
Històrica:  80é  aniversari  del  primer 
bombardeig  de  Castelló”  que  es  duen  a 
terme  al  Museu  d'Etnologia  amb 
l'exposició  “Nens  de  la  guerra”  i  amb 
diverses xarrades a la Llotja del Cànem.

- Concert de la formació musical “Estança 
Harmònica”  en  commemoració  del  desé 
aniversari de la seua creació.

-  Los  Lunes  Concierto  al  Reial  Casino 
Antic els dies 3, 10 i 24 d'abril.

- Festival de Microteatre a càrrec del grup 
La Ravalera en diversos enclavaments del 
centre històric de la ciutat.

- Presentació de la Federació de Dolçaina i 
Tabal a la plaça Major.

-  Gala  del  Premis  Ciutat  de  Castelló  al 
Teatre Principal el dia 23 d'abril.

Refereix  a  continuació  la  programació 
prevista per al Teatre del Raval on, a partir 
d'abril de 2017, s'ubicarà una extensió de 
la  Filmoteca  Valenciana.  Així  mateix, 
relaciona  l'activitat  prevista  en  les 
campanyes “Sentim els parcs” i “Animació 
a  la  lectura”,  concerts  de  la  Banda 
Municipal  i  activitats  programades  al 
Planetari,  entre  les  quals  destaca  la 
celebració  de  les  XV  Jornades 
d'Astronomia.

A  continuació  informe  sobre  les  noves 
publicacions i  la  preparació  d'una pàgina 

La presidenta informa de los siguientes 
asuntos:

- La próxima finalización de la primera fase 
de  la  villa  romana  de  Vinamargo  y  la 
preparación de la segunda fase.

- El término de la intervención en el Castell 
Vell.

-  Trabajos  que se  están  llevando  a  cabo 
sobre el plan de musealización de la ciudad 
y sobre el refugio de la plaza de Tetuán y 
su apertura al público.

-  Tareas  de  adecuación  del  Centre  La 
Marina  del  Grao,  cuya  finalización  está 
prevista para el mes de septiembre.

- Celebración de las “Jornades de Memòria 
Històrica:  80é  aniversari  del  primer 
bombardeig  de  Castelló”  que  se  llevan  a 
cabo  en  el  Museu  d'Etnologia  con  la 
exposición  “Nens  de  la  guerra”  y  con 
diversas charlas en la Llotja del Cànem.

-  Concierto  de  la  formación  musical 
“Estança  Harmònica”  en  conmemoración 
del décimo aniversario de su creación.

-  Los Lunes Concierto  en el  Real  Casino 
Antiguo los días 3, 10 y 24 de abril.

- Festival de Microteatro a cargo del grupo 
La  Ravalera  en  diversos  enclaves  del 
centro histórico de la ciudad.

-  Presentación  en  la  plaza  Mayor  de  la 
Federació de Dolçaina i Tabal.

- Gala de los Premios Ciudad de Castellón 
en el Teatro Principal el día 23 de abril.

Refiere  a  continuación  la  programación 
prevista para el Teatro del Raval donde, a 
partir de abril de 2017, se va a ubicar una 
extensión de la Filmoteca Valenciana.  Así 
mismo,  relaciona  la  actividad  prevista  en 
las  campañas  “Sentim  els  parcs”  y 
“Animació  a  la  lectura”,  conciertos  de  la 
Banda  Municipal  y  actividades 
programadas en el Planetari, entre las que 
destaca la celebración de las XV Jornadas 
de Astronomía.

A continuación  informa  sobre  las  nuevas 
publicaciones  y  la  preparación  de  una 
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web  per  a  la  venda  en  línia  de  les 
publicacions municipals.

3.- Donar compte reunions jurats.

La senyora presidenta dóna compte de les 
reunions  celebrades  pels  diferents  jurats 
que  s'han  constituït  per  als  diferents 
premis.

4.- Precs i preguntes.

Pren  la  paraula  el  senyor  Fabregat 
Ripollés,  que es  refereix  a  la  intervenció 
duta a terme al Castell Vell i expressa que 
desitja  transmetre  el  malestar  existent 
entre  algunes  persones  pel  tipus  de 
restauració que s'ha fet.

Sobre  això,  el  senyor  Gómez  Garcés 
indica que en l'actuació duta a terme s'ha 
intentat  reproduir  el  mateix  tipus  de 
materials, colors i textures existents en les 
restes originals, raó per la qual considera 
que determinades crítiques poden deure's 
al  desconeixement  i  ignorància  del  que 
s'ha fet allí.

En  aquest  sentit,  el  senyor  Canseco 
Caballé  es  refereix  a  l'exposició  “Castell 
Vell:  recuperant  el  patrimoni,  reconstruint 
la història”, que es va celebrar al Museu de 
Belles Arts de Castelló del 15 de març al 
30 d'abril de 2016.

La  senyora  Ruiz  Escrig  respon  que 
aquests  treballs  de  restauració  serviran 
per  a  posar  en  valor  un  enclavament 
fonamental per a la història de la ciutat que 
es  veurà  incrementat  amb  la  instal·lació 
d'un  centre  d'interpretació  que  permetrà 
accedir  al  coneixement  del  lloc  d'una 
manera comprensible i accessible.

El  senyor  Gimeno  Betí  proposa  que 
s'estudie  la  possibilitat  de  realitzar 
itineraris de toponímia urbana.

La  senyora  Sánchez  Belenguer  recorda 
que al Centre La Marina seria convenient 
una  ampliació  de  l'escenari,  així  com  la 
dotació d'infraestructures. La senyora Ruiz 
Escrig  respon  que  es  té  en  compte  i 

página  web  para  la  venta  online  de  las 
publicaciones municipales.

3.- Dar cuenta reuniones jurados.

La  señora  presidenta  da  cuenta  de  las 
reuniones  celebradas  por  los  diferentes 
jurados  que  se  han  constituido  para  los 
distintos premios.

4.- Ruegos y preguntas.

Toma la palabra el señor Fabregat Ripollés 
que se refiere  a la  intervención llevada a 
cabo en el Castell Vell y expresa que desea 
transmitir  el  malestar  existente  entre 
algunas  personas  por  el  tipo  de 
restauración que se ha hecho.

Sobre ello, el señor Gómez Garcés indica 
que en la actuación llevada a cabo se ha 
intentado  reproducir  el  mismo  tipo  de 
materiales, colores y texturas existentes en 
los  restos  originales,  razón  por  la  cual 
considera  que  determinadas  críticas 
pueden  deberse  al  desconocimiento  e 
ignorancia de lo hecho allí.

En este sentido, el señor Canseco Caballé 
se  refiere  a  la  exposición  “Castell  Vell: 
recuperant  el  patrimoni,  reconstruint  la 
història”,  que se  celebró  en  el  Museo  de 
Bellas Artes de Castellón del 15 de marzo 
al 30 de abril de 2016.

La señora Ruiz Escrig responde que estos 
trabajos de restauración van a servir  para 
poner  en  valor  un  enclave  fundamental 
para  la  historia  de la  ciudad que se verá 
incrementado  con  la  instalación  de  un 
centro  de  interpretación  que  permitirá 
acceder  al  conocimiento del  lugar de una 
manera comprensible y accesible.

El  señor  Gimeno  Betí  propone  que  se 
estudie la posibilidad de realizar itinerarios 
de toponimia urbana.

La  señora  Sánchez  Belenguer  recuerda 
que  en  el  Centre  La  Marina  sería 
conveniente una ampliación del escenario, 
así como la dotación de infraestructuras al 
mismo.  La  señora  Ruiz  Escrig  responde 



s'abordarà quan finalitze la total adequació 
del Teatre del Raval.

El  senyor  Olivares  Martínez  s'interessa 
sobre     la   manera   en   què   es 
gestionarà   l'edifici   Menador.  La 
presidenta  indica  que  es  farà  a  través 
d'una  comissió  mixta  entre  Ajuntament  i 
Universitat Jaume I.

El  senyor  Gómez  Garcés  sol·licita 
informació  sobre  l'estat  dels  tràmits 
encaminats  a   la   declaració  de  Bé 
d'Interés  Cultural  de  diferents 
commemoracions   i   actes   relacionats 
amb les  festes  de la  Magdalena.  També 
expressa la seua disconformitat amb  l'acte 
de la Magdalena Vitol per considerar que 
no era aquell el lloc per a fer referències a 
l'Any Marià i assenyala que durant els dies 
de  festa  es  van  col·locar  molts  senyals 
indicadors escrits únicament en castellà.

La presidenta li respon que el procediment 
per  a   la   declaració  de  BIC   de   la 
Romeria  de  les  Canyes   va  ser  iniciat  i 
tramitat  per  la   Conselleria   d'Educació, 
Investigació,  Cultura  i  Esport  de  la 
Generalitat  Valenciana,  raó  per  la  qual 
l'expedient no es  troba  en  l'Ajuntament, 
però sí  que  es disposa d'alguns informes 
que van ser sol·licitats des del municipi a 
entitats  culturals  i  que  poden  ser 
consultats  per  les  persones  del  Consell 
que ho desitgen.

El  senyor  Tirado  Estupiña  manifesta  la 
conveniència  que  s'intentara  agilitzar  el 
Pregó quant a temps de duració i actitud 
dels participants.

El  senyor  Sidro  Tirado  recorda  respecte 
d'això que  hi  ha  la  proposta,  per  part 
de  l'Alcaldia,  de  celebrar  un  Congrés 
Magdalener per a la qual cosa ha sigut ja 
comissionada  una  persona  com  a 
encarregada  d'organitzar  els  temes  i 
ponències   a  desenvolupar.  El  senyor 
Sidro Tirado,  per  tant,  proposa  que  en 
el  moment en  què  es facen  públiques 
les  ponències,  el  Consell  Municipal  de 
Cultura  participe  a  través  de 
comunicacions   consensuades   pel 
Consell.

que se tiene en cuenta  y  se  abordará 
cuando  finalice  la  total  adecuación  del 
Teatre del Raval.

El  señor  Olivares  Martínez  se  interesa 
sobre la manera cómo se va a gestionar el 
edificio Menador. La presidenta indica que 
se  va  a  hacer  a  través  de  una  comisión 
mixta  entre  Ayuntamiento  y  Universitat 
Jaume I.

El señor Gómez Garcés solicita información 
sobre  el  estado  de  los  trámites 
encaminados a la declaración de Bien de 
Interés  Cultural  de  diferentes 
conmemoraciones y actos relacionados con 
las  fiestas  de  la  Magdalena.  También 
expresa su disconformidad con el  acto de 
la  Magdalena Vitol  por considerar  que no 
era aquél el lugar para hacer referencias al 
año mariano y señala que durante los días 
de  fiesta  se  colocaron  muchas  señales 
indicadoras  escritas  únicamente  en 
castellano.

La  presidenta  le  responde  que  el 
procedimiento  para  la  declaración de BIC 
de la Romeria de Les Canyes fue iniciado y 
tramitado por la Conselleria de Educación, 
Investigación,  Cultura  y  Deporte  de  la 
Generalitat Valenciana, razón por la cual el 
expediente  no  se  encuentra  en  el 
Ayuntamiento,  pero  sí  que se dispone de 
algunos  informes  que  fueron  solicitados 
desde el municipio a entidades culturales y 
que  pueden  ser  consultados  por  las 
personas del Consejo que lo deseen.

El  señor  Tirado  Estupiña  manifiesta  la 
conveniencia de que se intentara agilizar el 
Pregó  en  cuanto  a  tiempo de duración y 
actitud de los participantes.

El señor Sidro Tirado recuerda al respecto 
que  existe  la  propuesta,  por  parte  de  la 
Alcaldía,  de  celebrar  un  Congreso 
Magdalenero  para  lo  cual  ha  sido  ya 
comisionada una persona como encargada 
de  organizar  los  temas  y  ponencias  a 
desarrollar. El señor Sidro Tirado, por tanto, 
propone que en el momento que se hagan 
públicas  las  ponencias  el  Consejo 
Municipal de Cultura participe a través de 
comunicaciones  consensuadas  por  dicho 
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El  senyor  Esteve  Cano  sol·licita  que  el 
Patronat  de  Festes  informe  el  Consell 
sobre  el  que  es  va  acordar  sobre  la 
celebració  de  l'esmentat  Congrés.  La 
presidenta  respon  que  encara  no  s'ha 
pronunciat sobre això.

El  senyor  Fandos  Griño  manifesta  la 
conveniència  de  tindre  present  en  la 
programació cultural la necessitat d'atraure 
nou  públic  per  a  contrarestar 
l'estancament  de la  població  cultural  que 
s'observa en l'actualitat.

El  senyor  Sidro  Tirado  suggereix  a  la 
presidenta  que  quan  es  trobe  oberta  al 
públic  la  vila  romana  de  Vinamargo, 
s'organitze  una  visita  per  al  Consell 
Municipal de Cultura.

La  presidenta  alça la  sessió,  de la  qual, 
com a secretària, estenc aquesta acta.

Consejo.

El  señor  Esteve  Cano  solicita  que  el 
Patronat  de  Festes  informe  al  Consejo 
sobre lo acordado acerca de la celebración 
del  citado  Congreso.  La  presidenta 
responde  que  todavía  no  se  ha 
pronunciado acerca de ello.

El  señor  Fandos  Griño  manifiesta  la 
conveniencia  de  tener  presente  en  la 
programación  cultural  la  necesidad  de 
atraer a nuevo público para contrarrestar el 
estancamiento de la población cultural que 
se observa en la actualidad.

El  señor  Sidro  Tirado  sugiere  a  la 
presidenta  que  cuando  se  encuentre 
abierta  al  público  la  villa  romana  de 
Vinamargo se organice una visita  para  el 
Consejo Municipal de Cultura.

La presidenta levanta la sesión, de la cual, 
como secretaria, extiendo esta acta.

Castelló de la Plana
(Document firmat electrònicament al marge)
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